
 
 

 
 
 

   
Przegląd prasy | poniedziałek, 26 czerwca 2023 

  

 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  2 

 

Spis treści 

Notowania ......................................................................................................................................................................... 3 

Wniosek o odstępstwo od GAEC 7 i GAEC 8 na kolejny rok. Czy się uda? ........................................................................ 4 

Dopłaty do nawozów: wpłynęło już ponad 61 tys. wniosków .......................................................................................... 4 

Rolnicy robieni w balona przez sprzedawców maszyn rolniczych? Zamiast konkurencji, podział rynku? ....................... 4 

Ostatni rok programu regeneracji środowiskowej gleb poprzez ich wapnowanie ........................................................... 4 

Ukraińskie służby wykryły proceder korupcyjny związany z eksportem zboża ................................................................ 5 

Robert Telus: Blisko 60 proc. nadwyżki zboża zostało skupione od rolników .................................................................. 5 

Eksport zboża z Ukrainy w pajęczynie korupcji. Łapówki za świadectwa fitosanitarne ................................................... 5 

Szkodniki można zwalczyć dzięki modyfikacji genów ....................................................................................................... 5 

Niemcy: Susza zredukuje zbiory zbóż. W ciągu miesiąca prognozy spadły o 3% .............................................................. 6 

21.06.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: umiarkowane podwyżki ......................................... 6 

Protest rolników we Wrocławiu. Do Polski nadal wjeżdżają transporty ukraińskiego zboża? ......................................... 6 

W którym momencie w rolnictwie jest mowa o sprzedaży? ............................................................................................ 6 

Minister Telus prognozuje wzrost cen zbóż. Skąd my to znamy? ..................................................................................... 7 

Kredyty płynnościowe dla rolników na nowych warunkach ............................................................................................. 7 

Szmulewicz: Szacowanie strat suszowych powinno odbywać się indywidualnie ............................................................. 7 

Będzie ryczałt w dopłatach bezpośrednich i uproszczenia w ekoschematach ................................................................. 7 

ZAŁĄCZNIK ......................................................................................................................................................................... 8 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  3 

Notowania 
CenyRolnicze.pl | 26 czerwca 2023 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 877,50  Średnia cena zł/t: 642,69  Średnia cena zł/t: 753,75  Średnia cena zł/t: 683,00  

MIN - MAX: 760,00 - 1 160,00  MIN - MAX: 550,00 - 750,00  MIN - MAX: 640,00 - 1 340,00  MIN - MAX: 550,00 - 820,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 793,93  Średnia cena zł/t: 611,43  Średnia cena zł/t: 728,40  Średnia cena zł/t: 704,05  

MIN - MAX: 660,00 - 920,00  MIN - MAX: 500,00 - 720,00  MIN - MAX: 600,00 - 860,00  MIN - MAX: 600,00 - 800,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 1 186,67  Średnia cena zł/t: 1 213,33  Średnia cena zł/t: 1 233,33  Średnia cena zł/t: 1 173,33  

MIN - MAX: 1 080,00 - 1 480,00  MIN - MAX: 1 150,00 - 1 340,00  MIN - MAX: 1 150,00 - 1 400,00  MIN - MAX: 1 000,00 - 1 420,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 736,29  Średnia cena zł/t: 828,00  Średnia cena zł/l: 1,97 Średnia cena zł/kg: 8,93 

MIN - MAX: 1 500,00 - 1 870,00  MIN - MAX: 740,00 - 930,00  MIN - MAX: 1,94 – 1,99 MIN - MAX: 8,40 – 9,80 

    

    

MATF Pszenica  
247,00€/t 

MATF Kukurydza  
245,25€/t 

 
 

  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Wniosek o odstępstwo od GAEC 7 i GAEC 8 na kolejny rok. Czy się uda? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 16.06.2023 | Fot. A.Kozłowska / farmer.pl 

Rolnicy zrzeszeni w Polskim Związku Producentów Roślin Zbożowych wnoszą o kolejny 

rok odstępstwa od nakazu zmianowania i ugorowania, czyli od GAEC 7 i GAEC 8. Czy się 

uda? Polski Związek Producentów Roślin Zbożowych zwrócił się do ministra Roberta 

Telusa z prośbą o wystąpienie do Komisji Europejskiej z wnioskiem o przedłużenie 

wprowadzonego na 2022 i 2023 rok odstępstwa od zakazu produkcji na ugorach oraz 

od obowiązku zmianowania upraw na kolejny okres, czyli tym razem na 2024 rok. 

Czytaj dalej… 

 

Dopłaty do nawozów: wpłynęło już ponad 61 tys. wniosków 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 18.06.2023 |  

Do 14 lipca 2023 roku można składać wnioski o przyznanie dofinansowania do 

zakupionych między 16 maja 2022 r. a 31 marca 2023 r. nawozów mineralnych (innych 

niż wapno nawozowe i wapno nawozowe zawierające magnez). W ramach trwającego 

naboru do ARiMR wpłynęło do tej pory ponad 61 tys. wniosków – najwięcej od 

rolników z Lubelszczyzny. Czytaj dalej… 

 

 

 

Rolnicy robieni w balona przez sprzedawców maszyn rolniczych? Zamiast konkurencji, 

podział rynku? 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

Czy sprzedaż maszyn rolniczych najpopularniejszych marek odbywała się z naruszeniem 

reguł konkurencji? Prezes UOKiK wszczął w tej sprawie trzy postępowania wyjaśniające. 

UOKiK w drodze białego wywiadu pozyskał informacje, że sprzedaż maszyn rolniczych 

większości popularnych marek może odbywać się z naruszeniem reguł konkurencji. - 

Wszczęliśmy trzy postępowania wyjaśniające i uzyskaliśmy zgodę sądu na przeszukania 

w siedzibach 10 producentów oraz dealerów maszyn rolniczych. Zebraliśmy obszerny 

materiał dowodowy, który obecnie analizujemy. Czytaj dalej… 

 

Ostatni rok programu regeneracji środowiskowej gleb poprzez ich wapnowanie 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

W tym roku kończy się prowadzony od 2019 tzw. program wapnowania. Zgodnie z 

przyjętymi przez NFOŚiGW założeniami dofinansowaniem objęte są tzw. koszty 

kwalifikowalne poniesione przez producentów rolnych do 31 października 2023 r. (data 

na fakturze dokumentującej zakup wapna nawozowego nie może być późniejsza niż 

31.10.2023 r.). Czytaj dalej… 
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Ukraińskie służby wykryły proceder korupcyjny związany z eksportem zboża 
Agropolska.pl | Autor : PAP (DK) | 19.06.2023 | Fot. CBU_Facebook 

Służba Bezpieczeństwa Ukrainy (SBU) zlikwidowała zakrojony na szeroką skalę proceder 

polegający na pobieraniu przez wysoko postawionych urzędników haraczu od 

ukraińskich przedsiębiorców eksportujących zboże. Zyski urzędników wynosiły 1 mln 

USD miesięcznie - poinformowała w poniedziałek SBU. Haracz był nakładany przez 

funkcjonariuszy odeskiego oddziału Głównej Dyrekcji Państwowej Służby Ukrainy ds. 

Bezpieczeństwa Żywności i Ochrony Konsumentów oraz Laboratorium Fitosanitarnego 

w Odessie. Czytaj dalej… 

 

Robert Telus: Blisko 60 proc. nadwyżki zboża zostało skupione od rolników 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.06.2023 |  

Minister rolnictwa Robert Telus w programie "Tydzień" na antenie TVP1 został zapytany 

o to, na jakim etapie jest opróżnianie magazynów ze zboża przed zbliżającymi się 

żniwami. Co odpowiedział? - Jeżeli mówimy o skupie zboża od rolników, to już nie tylko 

światełko, ale światło w tunelu widać. (...) blisko 60 proc. nadwyżki zboża będącego w 

silosach u rolników już zostało skupione - stwierdził szef resortu rolnictwa i rozwoju wsi. 

Czytaj dalej… 

 

Eksport zboża z Ukrainy w pajęczynie korupcji. Łapówki za świadectwa fitosanitarne 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

Ukraińska SBU i Prokuratura Generalna zdemaskowały mechanizm korupcyjny 

zaaranżowany przez urzędników Głównego Wydziału Państwowej Produkcji i Obsługi 

Konsumentów Obwodu Odeskiego oraz instytucji państwowej „Odeskie Obwodowe 

Laboratorium Fitosanitarne”. Domagali się łapówek od przedstawicieli ukraińskich firm 

eksportujących zboże. - Miesięczne „zyski” organizatorów tego procederu sięgały 1 

miliona dolarów. W zamian za łapówki urzędnicy „gwarantowali” przedsiębiorcom 

nieskrępowane wykonywanie badań laboratoryjnych i certyfikatów zgodności towarów 

rolnych. Czytaj dalej… 

Szkodniki można zwalczyć dzięki modyfikacji genów 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Martyna Frątczak | 21.06.2023 |  

Pestycydy są szkodliwe dla środowiska, a szkodniki upraw stają się na nie oporne. Jak 

więc walczyć z owadami masowo niszczącymi plony? Naukowcy z USA mają na to 

odpowiedź. Opracowali metodę modyfikacji genetycznej, która sprawiła, że inwazyjny 

szkodnik upraw stał się bezpłodny. Chemiczne insektycydy mają ograniczoną 

skuteczność i przyczyniają się do poważnego zanieczyszczenia środowiska. 

Czytaj dalej… 
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Niemcy: Susza zredukuje zbiory zbóż. W ciągu miesiąca prognozy spadły o 3% 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 |  

Według Stowarzyszenia Raiffeisen (DRV), susza w Niemczech zredukuje zbiory 

niemieckich rolników 1,4 mln ton zboża. To prawie 3% szacowanej w maju wielkości 

zbiorów. W przypadku rzepaku straty związane z upałami wynoszą około 200 tys. ton, 

czyli ok. 3% szacowanych zbiorów w maju. Niemieckie Stowarzyszenie Raiffeisen (DRV) 

wyraźnie obniżyło swoje oczekiwania co do nowych zbiorów ze względu na pogodę. 

Czytaj dalej… 

 

21.06.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: umiarkowane podwyżki 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 21.06.2023 |  

Na krajowy rynek skupu zbóż jeszcze oddziałują ostatnie podwyżki notowane na 

giełdzie Matif w Paryżu. Piszemy "jeszcze", bowiem wczoraj mieliśmy do czynienia z 

korektą spadkową, która najwyraźniej jeszcze nie przełożyła się na rodzime podwórko. 

Niemniej nasze dzisiejsze zestawienie przyniosło wzrost przeciętnej wyceny pszenicy 

konsumpcyjnej (+9,32 zł/t) i kukurydzy (+8,06 zł/t). Nadal rośnie wartość rzepaku, który 

w odstępie dwóch dni zyskał +10,24 zł/t. W pozostałych pozycjach naszego zestawienia 

zmiany miały charakter symboliczny. Czytaj dalej… 

 

Protest rolników we Wrocławiu. Do Polski nadal wjeżdżają transporty ukraińskiego 

zboża?  
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 | Fot. Piotr Borys (Facebook) 

W miniony poniedziałek rolnicy z całego Dolnego Śląska pojawili się przed Urzędem 

Wojewódzkim we Wrocławiu. – Zostaliśmy zalani niekontrolowanym napływem zbóż z 

Ukrainy, niekontrolowanej jakości. Za to jak najbardziej odpowiada rząd i służby jemu 

podległe – mówił Paweł Mazur – przewodniczący Rady Powiatowej Dolnośląskiej Izby 

Rolniczej w Wałbrzychu. 

Czytaj dalej… 

 

W którym momencie w rolnictwie jest mowa o sprzedaży?  
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 | 

 - Termin „sprzedaż” określony w rozporządzeniach Rady Ministrów w sprawie 

realizacji przez Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa zadań związanych z 

ustanowieniem środka wsparcia w sytuacjach nadzwyczajnych dla sektorów zbóż i 

nasion oleistych wzbudza niejasności u rolników, zwłaszcza tych którzy sprzedawali 

rzepak na warunkach terminowych. Czy chodzi o datę umowy sprzedaży, termin 

dostawy, wystawienia faktury czy też ostatecznego rozliczenia w przypadku umów 

terminowych rozliczanych według cen na MATIFie? – pyta Związek Zawodowy 

Rolnictwa "Korona". Czytaj dalej… 

 



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  7 

Minister Telus prognozuje wzrost cen zbóż. Skąd my to znamy? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 21.06.2023 | Fot. Dariusz Grużewski z Pixabay 

Oto, 21 czerwca br., branży rolnej objawił się kolejny wizjoner. Jak wynika ze słów 

ministra Roberta Telusa, jest susza, a to oznacza wzrost cen zbóż. Przypomnijmy, 

dokładnie rok temu o tym, że w długotrwałej perspektywie zboże na pewno nie będzie 

tanie mówił, były od dziś, wicepremier Henryk Kowalczyk. Wszyscy rolnicy dobrze 

pamiętają tę prognozę byłego już wicepremiera i ministra rolnictwa Henryka 

Kowalczyka z drugiej połowy czerwca 2022 r.: "Przewiduję, że w przyszłym półroczu 

zboże na pewno nie będzie tańsze, ale można się zastanawiać tylko, o ile będzie 

droższe". Czytaj dalej… 

Kredyty płynnościowe dla rolników na nowych warunkach 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 21.06.2023 | Fot. Shutterstock 

Resort rolnictwa szykuje ulepszenie warunków udzielania kredytów preferencyjnych dla 

rolników, zwanych płynnościowymi. O jakie zmiany chodzi? 

Jak informował 7 czerwca br. na konferencji prasowej Robert Telus, minister rolnictwa i 

rozwoju wsi, rolnicy na dniach mieli mieć możliwość ubiegania się o 

niskooprocentowane pożyczki, zwane płynnościowymi. 

Czytaj dalej… 

 

Szmulewicz: Szacowanie strat suszowych powinno odbywać się indywidualnie 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 21.06.2023 | Fot. PAP/Leszek Szymański 

Potęgująca się na terenie kraju susza budzi wiele obaw. Nie tylko o jakość i ilość 

plonów, ale przede wszystkim o rekompensaty z tytułu strat. Rolnicy od dawna 

podnoszą bowiem temat niefunkcjonalnej aplikacji suszowej, która zakłamuje 

rzeczywistość. Jak rozwiązać ten problem? Rozmawiamy o tym z Wiktorem 

Szmulewiczem, prezesem Krajowej Rady Izb Rolniczych. 

Czytaj dalej… 

 

Będzie ryczałt w dopłatach bezpośrednich i uproszczenia w ekoschematach 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 22.06.2023 | Fot. PAP/Paweł Supernak 

Gospodarstwa do 5 ha będą mogły wybrać w tym roku, czy chcą realizować 

ekoschematy, czy wolą otrzymać ryczałt 225 euro do ha. Rząd postanowił "dosypać" 

190 mln euro z budżetu państwa na dopłaty bezpośrednie dla rolników i wprowadza 

uproszczenia w ich wnioskowaniu. - Ekoschematy to większe dopłaty - tymi słowami 

rozpoczął czwartkową konferencję prasową minister rolnictwa Robert Telus. 

Czytaj dalej… 

 

 

 

 



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  8 

ZAŁĄCZNIK 
 

Wniosek o odstępstwo od GAEC 7 i GAEC 8 na kolejny rok. Czy się uda? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 16.06.2023 | Fot. A.Kozłowska / farmer.pl 

Rolnicy zrzeszeni w Polskim Związku Producentów Roślin Zbożowych wnoszą o kolejny 

rok odstępstwa od nakazu zmianowania i ugorowania, czyli od GAEC 7 i GAEC 8. Czy się 

uda? 

Polski Związek Producentów Roślin Zbożowych zwrócił się do ministra Roberta Telusa z 

prośbą o wystąpienie do Komisji Europejskiej z wnioskiem o przedłużenie 

wprowadzonego na 2022 i 2023 rok odstępstwa od zakazu produkcji na ugorach oraz 

od obowiązku zmianowania upraw na kolejny okres, czyli tym razem na 2024 rok. 

- Uważamy bowiem, że odstępstwa, o których mowa powyżej, są bardzo ważne po 

pierwsze z powodu aktualnej sytuacji geopolitycznej (jak wiadomo, głównym powodem wprowadzenia przez KE 

omawianego odstępstwa było zapewnienie bezpieczeństwa żywnościowego w obliczu konfliktu zbrojnego na 

Ukrainie, a ta sytuacja nadal niestety ma miejsce), a po drugie z powodu obserwowanej obecnie, trudnej sytuacji 

ekonomicznej polskich rolników - zwraca uwagę Przemysław Bochat, nowy prezes PZPRZ. 

Szansa na poprawienie dochodów rolniczych 

Możliwość produkcji żywności na ugorach w ramach GAEC 8 oraz zaniechanie zmianowania w ramach GAEC 7 to 

także szansa na poprawienie dochodów rolniczych, mocno zubożonych ostatnio przez wysokie koszty produkcji oraz 

dramatycznie małe zyski ze sprzedanej produkcji, uważa PZPRZ. 

- Obecna sytuacja geopolityczna, nadwyżka niektórych produktów rolnych na polskim rynku oraz trudności w ich 

wyeksportowaniu, a także gwałtowne spadki cen produktów rolnych na rynkach światowych, zachwiały w znaczny 

sposób funkcjonowanie polskich gospodarstw rolnych, a dla niektórych przyczyniły się do zerowego zysku z 

tegorocznej produkcji, bądź też wymusiły poniesienie dodatkowych nakładów na produkcję. Sytuacji nie poprawiają 

bardzo niekorzystne warunki atmosferyczne panujące obecnie na terenie Polski. Zaawansowana i dotkliwa susza oraz 

chłodna i późna wiosna przyczyniły się do znacznego uszczerbku na plantacjach roślin zbożowych, które są obecnie 

nie do nadrobienia - uważa Marcin Gryn, wiceprezes PZPRZ. 

W opinii Związku, przedłożenie wniosku o kolejny rok odstępstw od zmianowania i ugorowania, przyczyniłoby się do 

ustabilizowania sytuacji ekonomicznej polskich gospodarstw oraz uniknięcia wzrostu napięcia w mocno rozchwianym 

sektorze rolniczym… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

  

https://www.farmer.pl/finanse/wniosek-o-odstepstwo-od-gaec-7-i-gaec-8-na-kolejny-rok-czy-sie-uda,132751.html
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Dopłaty do nawozów: wpłynęło już ponad 61 tys. wniosków 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 18.06.2023 |  

Do 14 lipca 2023 roku można składać wnioski o przyznanie dofinansowania do 

zakupionych między 16 maja 2022 r. a 31 marca 2023 r. nawozów mineralnych (innych 

niż wapno nawozowe i wapno nawozowe zawierające magnez). W ramach trwającego 

naboru do ARiMR wpłynęło do tej pory ponad 61 tys. wniosków – najwięcej od 

rolników z Lubelszczyzny. 

O to wsparcie może się starać producent rolny będący mikro-, małym lub średnim 

przedsiębiorstwem, któremu zagraża utrata płynności finansowej z powodu agresji 

Rosji na Ukrainę. Od takiego rolnika wymaga się również złożenia wniosku o przyznanie 

płatności bezpośrednich za 2023 r. oraz posiadania numeru identyfikacyjnego nadanego w trybie przepisów o 

krajowym systemie ewidencji producentów, ewidencji gospodarstw rolnych oraz ewidencji wniosków o przyznanie 

płatności. 

Pomoc jest przeznaczona na dofinansowanie zakupu nawozów mineralnych innych niż wapno nawozowe i wapno 

nawozowe zawierające magnez dokonanych między 16 maja 2022 r. a 31 marca 2023 r. Podmiot sprzedający 

powinien prowadzić działalność w zakresie obrotu lub sprzedaży nawozów, a rolnik musi dołączyć do wniosku 

oryginały bądź duplikaty faktur lub  imienne dokumenty księgowe potwierdzających transakcję. 

Do wyliczenia wysokości pomocy stosuje się specjalny dwustopniowy algorytm. Po pierwsze, deklarowaną przez 

producenta rolnego we wniosku o przyznanie płatności bezpośrednich za 2023 r. powierzchnię upraw rolnych (nie 

większą niż 300 ha) mnoży się przez: 

- 500 zł – w przypadku upraw rolnych; 

- 250 zł – w przypadku łąk i pastwisk oraz traw na gruntach ornych (z wyłączeniem powierzchni, na które przyznano 

pomoc finansową w ramach działania objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014–2020 za 

realizację zobowiązań rolno-środowiskowo-klimatycznych, w ramach których obowiązuje całkowity zakaz 

nawożenia). 

Po drugie, ustala się iloczyn liczby ton nawozów mineralnych (innych niż wapno nawozowe i wapno nawozowe 

zawierające magnez) i różnicy pomiędzy ceną za tonę tych nawozów zakupionych w okresie od 16 maja 2022 r. do 31 

marca 2023 r. a średnią ceną danego typu nawozu mineralnego ogłoszoną w Biuletynie Informacji Publicznej 

Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Otrzymane wyniki porównuje się, a mniejsza z otrzymanych kwot jest tą, 

którą otrzyma rolnik. Tak będzie, jeśli zapotrzebowanie, które wyniknie ze złożonych wniosków, wyniesie nie więcej 

niż 4,7 mld z. W innym przypadku zastosowany zostanie współczynnik korygujący. 

Nabór jest prowadzony przez biura powiatowe ARiMR. Dotychczas zarejestrowały one ponad 61 tys. wniosków – 

najwięcej w województwach: lubelskim, mazowieckim, wielkopolskim, łódzkim i kujawsko-pomorskim. 

Dokumentacja może być dostarczana bezpośrednio do placówek, przekazywana za pośrednictwem platformy ePUAP 

bądź usługi mObywatel (na stronie gov.pl) i wysyłana rejestrowaną przesyłką pocztową. Czas na złożenie wniosku 

mija 14 lipca 2023 r. Natomiast w przypadku platformy ePUAP, mObywatel i rejestrowanej przesyłki pocztowej pod 

uwagę będzie brany dzień nadania dokumentów. 

Źródło: ARiMR 
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Rolnicy robieni w balona przez sprzedawców maszyn rolniczych? Zamiast konkurencji, 

podział rynku? 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

Czy sprzedaż maszyn rolniczych najpopularniejszych marek odbywała się z naruszeniem 

reguł konkurencji? Prezes UOKiK wszczął w tej sprawie trzy postępowania wyjaśniające. 

UOKiK w drodze białego wywiadu pozyskał informacje, że sprzedaż maszyn rolniczych 

większości popularnych marek może odbywać się z naruszeniem reguł konkurencji. - 

Wszczęliśmy trzy postępowania wyjaśniające i uzyskaliśmy zgodę sądu na przeszukania 

w siedzibach 10 producentów oraz dealerów maszyn rolniczych. Zebraliśmy obszerny 

materiał dowodowy, który obecnie analizujemy. Niedopuszczalne jest zarówno 

naruszenie konkurencji, jak i działanie na szkodę polskich rolników. Biorąc pod uwagę 

liczbę podmiotów, które mogły dokonać naruszeń oraz popularność sprzedawanych marek, może okazać się, że w 

ostatnich latach rolnicy byli pokrzywdzeni przy zakupie bardzo wielu maszyn rolniczych – mówi prezes UOKiK Tomasz 

Chróstny. 

Przeszukania odbyły się w ramach trzech odrębnych postępowań wyjaśniających. Pierwsze z nich dotyczy sprzedaży 

maszyn marki Class, drugie - New Holland Agriculture, Case IH, Steyr Traktoren, a trzecie - Massey Ferguson, Fendt 

oraz Valtra. 

Podejrzewane przez Urząd działanie mogło polegać na podziale rynku. To jedna z najbardziej szkodliwych praktyk 

ograniczających konkurencję, w ramach której przedsiębiorcy zamiast konkurować pomiędzy sobą, dokonują 

podziału określonych obszarów rynku. W praktyce oznaczałoby to, że poszczególni dealerzy mogliby sprzedawać 

maszyny tylko klientom, którzy mieszkają lub prowadzą działalność gospodarczą na przydzielonym im obszarze. W 

takich sytuacjach rolnik, który chciałby skorzystać z oferty innego dealera, mógł być odsyłany do tego, w obszarze 

którego znajdowało się jego gospodarstwo. Potencjalny nabywca mógł w takim przypadku otrzymywać zawyżoną 

ofertę, aby zniechęcić go do zakupu u dealera spoza swojego obszaru. Ponadto Urząd podejrzewa, że przedsiębiorcy 

mogli ustalać między sobą również ceny maszyn rolniczych lub wymieniać informacje na temat ich wysokości. 

W toku postępowania UOKiK sprawdzi, czy mogło dojść do niedozwolonych ustaleń oraz czy brali w nich udział 

producenci, jak i dealerzy maszyn rolniczych. Gdyby podejrzenia UOKiK potwierdziły się, oznaczałoby to, że rolnicy 

mogli zostać pozbawieni możliwości wyboru sprzedawcy maszyn rolniczych oraz płacić za nie więcej niż w warunkach 

uczciwej konkurencji. 

Postępowania wyjaśniające prowadzone są w sprawie, a nie przeciwko konkretnym przedsiębiorcom. Jeśli zebrany 

materiał potwierdzi podejrzenia, wówczas Prezes Urzędu rozpocznie postępowania antymonopolowe i postawi 

zarzuty konkretnym podmiotom. Za udział w porozumieniu ograniczającym konkurencję grozi kara finansowa w 

wysokości do 10 proc. obrotu przedsiębiorcy. Menadżerom odpowiedzialnym za zawarcie zmowy grozi z kolei kara 

pieniężna w wysokości do 2 mln zł. 

Źródło: UOKiK 

Zamknij > 

 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  11 

Ostatni rok programu regeneracji środowiskowej gleb poprzez ich wapnowanie 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

W tym roku kończy się prowadzony od 2019 tzw. program wapnowania. Zgodnie z 

przyjętymi przez NFOŚiGW założeniami dofinansowaniem objęte są tzw. koszty 

kwalifikowalne poniesione przez producentów rolnych do 31 października 2023 r. (data 

na fakturze dokumentującej zakup wapna nawozowego nie może być późniejsza niż 

31.10.2023 r.). 

Koszty kwalifikowane 

Koszty kwalifikowane to koszty zakupu wapna nawozowego, z wyłączeniem kosztów 

transportu i wysiewu: 

- wapna nawozowego odpowiadającego typom wapna nawozowego, określonego w załączniku nr 6 do 

rozporządzenia Ministra Gospodarki z dnia 8 września 2010 r. w sprawie sposobu pakowania nawozów mineralnych, 

umieszczania informacji o składnikach nawozowych na tych opakowaniach, sposobu badania nawozów mineralnych 

oraz typów wapna nawozowego (Dz. U. nr 183 poz. 1229), 

- środka wapnującego, o którym mowa w przepisach rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 

2019/1009 z dnia 5 czerwca 2019 r. ustanawiającego przepisy udostępniania na rynku produktów nawozowych UE, 

zmieniającego rozporządzenia (WE) nr 1069/2009 i (WE) nr 1107/2009 oraz uchylającego rozporządzenie (WE) nr 

2003/2003. 

Zasady dofinansowania 

Zgodnie z przyjętymi zasadami (ust. 7.3 pkt 4 Programu) dofinansowanie będzie udzielane na realizację 

przedsięwzięć skutkujących poprawą jakości środowiska z wyłączeniem zabiegów agrotechnicznych, co zostanie 

potwierdzone pozytywną opinią właściwej miejscowo Okręgowej Stacji Chemiczno-Rolniczej. Dofinansowanie działań 

regeneracyjnych dla danej działki ewidencyjnej może być udzielone nie częściej niż raz na cztery lata (liczone od daty 

zawarcia umowy). 

Źródło: MRiRW 
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Ukraińskie służby wykryły proceder korupcyjny związany z eksportem zboża. Milion 

dolarów zysku miesięcznie 
Agropolska.pl | Autor : PAP (DK) | 19.06.2023 | Fot. CBU_Facebook 

Służba Bezpieczeństwa Ukrainy (SBU) zlikwidowała zakrojony na szeroką skalę proceder 

polegający na pobieraniu przez wysoko postawionych urzędników haraczu od 

ukraińskich przedsiębiorców eksportujących zboże. Zyski urzędników wynosiły 1 mln 

USD miesięcznie - poinformowała w poniedziałek SBU. 

Haracz był nakładany przez funkcjonariuszy odeskiego oddziału Głównej Dyrekcji 

Państwowej Służby Ukrainy ds. Bezpieczeństwa Żywności i Ochrony Konsumentów oraz 

Laboratorium Fitosanitarnego w Odessie. Urzędnicy domagali się łapówek w zamian za 

bezproblemowe przeprowadzenie badań laboratoryjnych i wydawanie certyfikatów 

zgodności dla produktów rolnych. 

SBU ustaliła, że przedsiębiorcy musieli płacić określone kwoty gotówką lub przelewać je na rachunki bankowe firm 

kontrolowanych przez urzędników. Zatrzymano między innymi byłego kierownika Departamentu Bezpieczeństwa 

Fitosanitarnego regionalnego biura Państwowej Służby Ukrainy ds. Bezpieczeństwa Żywności i Ochrony 

Konsumentów, zastępcę kierownika i inspektora Regionalnego Laboratorium Fitosanitarnego w Odessie oraz trzech 

szefów kontrolowanych firm. 

Miesięczny zysk organizatorów "przedsięwzięcia" sięgał 1 mln USD - czytamy w komunikacie SBU. Wobec czterech 

podejrzanych zastosowano areszt tymczasowy z możliwością zwolnienia za kaucją w wysokości 5 mln hrywien (ok. 

550 tys. zł). Dwóch innych zostało objętych aresztem domowym. 
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Robert Telus: Blisko 60 proc. nadwyżki zboża zostało skupione od rolników 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.06.2023 |  

Minister rolnictwa Robert Telus w programie "Tydzień" na antenie TVP1 został zapytany 

o to, na jakim etapie jest opróżnianie magazynów ze zboża przed zbliżającymi się 

żniwami. Co odpowiedział? 

- Jeżeli mówimy o skupie zboża od rolników, to już nie tylko światełko, ale światło w 

tunelu widać. (...) blisko 60 proc. nadwyżki zboża będącego w silosach u rolników już 

zostało skupione - stwierdził szef resortu rolnictwa i rozwoju wsi. Robert Telus 

przypomniał, że rolnicy, którzy zdecydują się na sprzedaż ziarna, mogą skorzystać z 

rządowych dopłat; w przypadku pszenicy jest to ok. 3 tys. zł/ha. 

Z informacji przekazanych przez szefa MRiRW wynika, że przez ostatnie trzy miesiące, czyli od marca do maja, 

wyeksportowano z Polski ponad 3 mln ton zboża. - Mówiłem wcześniej, że będzie to 4 mln ton, ale myślę, że jeżeli 

doliczymy do tego czerwiec, to nam się to uda – dodał Telus. 
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Eksport zboża z Ukrainy w pajęczynie korupcji. Łapówki za świadectwa fitosanitarne 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.06.2023 |  

Ukraińska SBU i Prokuratura Generalna zdemaskowały mechanizm korupcyjny 

zaaranżowany przez urzędników Głównego Wydziału Państwowej Produkcji i Obsługi 

Konsumentów Obwodu Odeskiego oraz instytucji państwowej „Odeskie Obwodowe 

Laboratorium Fitosanitarne”. Domagali się łapówek od przedstawicieli ukraińskich firm 

eksportujących zboże. 

- Miesięczne „zyski” organizatorów tego procederu sięgały 1 miliona dolarów. W 

zamian za łapówki urzędnicy „gwarantowali” przedsiębiorcom nieskrępowane 

wykonywanie badań laboratoryjnych i certyfikatów zgodności towarów rolnych. To 

właśnie te dokumenty zezwolenia są niezbędne do sprzedaży zboża do innych krajów – czytamy w komunikacie 

ukraińskich służb. 

Urzędnicy zaangażowali trzech szefów prywatnych firm  do nielegalnej działalności. Handlujący musieli wpłacać 

„kwoty” gotówką lub przelewać je na rachunki bankowe firm kontrolowanych przez urzędników. OGP poinformował, 

że w ramach śledztwa udokumentowano 9 przypadków przekazywania urzędnikom nielegalnych korzyści w 

wysokości ponad 45 tys. dolarów. 

Funkcjonariusze zatrzymali byłego szefa Wydziału Bezpieczeństwa Fitosanitarnego Regionalnego Oddziału 

Państwowej Produkcji i Obsługi Konsumentów, zastępcę kierownika i inspektora Odeskiego Obwodowego 

Laboratorium Fitosanitarnego oraz trzech szefów kontrolowanych firm.  

Źródło: latifundist.com 
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Szkodniki można zwalczyć dzięki modyfikacji genów 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Martyna Frątczak | 21.06.2023 |  

Pestycydy są szkodliwe dla środowiska, a szkodniki upraw stają się na nie oporne. Jak 

więc walczyć z owadami masowo niszczącymi plony? Naukowcy z USA mają na to 

odpowiedź. Opracowali metodę modyfikacji genetycznej, która sprawiła, że inwazyjny 

szkodnik upraw stał się bezpłodny. 

Modyfikacja genów zamiast pestycydów 

Chemiczne insektycydy mają ograniczoną skuteczność i przyczyniają się do poważnego 

zanieczyszczenia środowiska. Z tego powodu poszukuje się innych sposobów ochrony 

upraw przed szkodnikami. Dużą nadzieję budzą nowoczesne technologie GMO 

(modyfikacji genetycznej organizmów). Wprowadzając zmiany w DNA owadów możemy zmanipulować ich 

zachowanie, płodność, czy wrażliwość na czynniki środowiska. Dotychczas eksperymenty w tym temacie dotyczyły 

owadów, które są bezpośrednim zagrożeniem dla zdrowia ludzi, m.in. komarów przenoszących malarię. 

Naukowcy z North Carolina State University w Stanach Zjednoczonych wypróbowali niedawno technologię 

modyfikacji genów u uciążliwego szkodnika upraw. Za cel obrali sobie muszkę owocową z gatunku Drosophila suzuki 

– nazywa się ją muszką cętkowaną lub plamoskrzydłą. Owad ten pierwotnie był problemem tylko w Azji, ale w 

ostatnich latach został zawleczony do USA oraz Europy. 

W przeciwieństwie od dobrze nam znanych muszek owocowych, muszka cętkowana nie preferuje zepsutych 

owoców. Interesuje się świeżymi, zdrowymi owocami – masowo pożera truskawki, maliny, jeżyny, porzeczki, jagody, 

winogrona, wiśnie i śliwki. Okazjonalnie zjada również morele, nektarynki, owoce czarnego bzu, czy nawet pomidory. 

Coraz cieplejszy klimat sprzyja temu azjatyckiemu szkodnikowi. Potrafi skutecznie przetrwać zimę i wzrasta w 

liczebności. Dlatego rolnicy są bardzo zainteresowani pomysłem użycia przeciwko muszkom modyfikacji genów. W 

USA muszka cętkowana opanowała już wiele upraw i jest bardzo trudna do zwalczenia. Potrafi przykładowo zniszczyć 

20-30% plonów malin, nawet po prawidłowym zastosowaniu insektycydów. Poza chemicznymi środkami rolnicy 

stosować mogą pułapki na owady i siatki chroniące plony, jednak rozwiązania te mają wiele wad i są niezwykle 

pracochłonne. 

Kastracja muszek przez modyfikację 

Naukowcy z North Carolina State University opracowali modyfikację genów, która stopniowo prowadzi do spadku 

liczebności muszek cętkowanych. Może być wykorzystana do wytłumienia, a nawet całkowitego pozbycia się 

populacji tego uciążliwego szkodnika. Spowodowali zmiany w genie nazywanym doublesex, który jest kluczowy dla 

rozwoju płciowego muszek. W efekcie samice muszek stały się całkowicie bezpłodne, ponieważ nie były w stanie 

złożyć jaj. Skuteczność modyfikacji potwierdzono w wielu eksperymentach. 

Docelowo, aby zwalczyć szkodnika występującego na wolności, do jego populacji należy wypuścić takie 

zmodyfikowane muszki z laboratorium, które będą przekazywać zmianę genetyczną na kolejne pokolenia. Liczba 

płodnych samic występujących w danym regionie będzie stopniowo spadać. 

Do modyfikacji genetycznej badacze wykorzystali technologię CRISPR. Metoda CRISPR umożliwia wprowadzanie 

dokładnych zmian w sekwencji genów w DNA. CRISPR (Clustered Regularly Interspaced Short Palindromic Repeats) 

to rodzaj sekwencji DNA, która występuje naturalnie u bakterii i może zostać wykorzystana jako "nożyczki" do 

precyzyjnego cięcia DNA. Z DNA muszki wycina się odcinek, a na jego miejsce „wkleja” nowy, zmodyfikowany. 

Aby sprawdzić, czy ten zabieg się udał, naukowcy oznaczyli zmieniony fragment DNA za pomocą fluorescencyjnego, 

czerwonego białka - które dosłownie świeci i ujawnia obecność genu. Dzięki temu mieli pewność, że modyfikację 

przeprowadzono z sukcesem, a muszki przekazują ją na kolejne pokolenia. Po skrzyżowaniu zmodyfikowanej muszki z 

„normalną muszką”, zmianę nabywało aż 94-99% potomstwa. 
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Naukowcy przeprowadzili również przewidywania matematyczne, aby określić, jak skutecznie zmiana genetyczna 

będzie tłumiła daną populację muszek. Analizy wykazały, że wypuszczenie tylko jednej zmodyfikowanej muchy na 

każde cztery „dzikie” muchy – te niezmodyfikowane genetycznie – może wprowadzić zmieniony gen do całej 

populacji w ciągu około ośmiu do dziesięciu pokoleń owadów. Ostatecznie doprowadzi to do całkowitej bezpłodności 

owadów i wyeliminuje ich populację. Warto zaznaczyć, że muszki rozmnażają się niezwykle szybko. 

Kiedy rozwiązanie będzie dostępne dla rolników? 

Jak skomentował jeden ze współautorów badania, prof. Max Scott, metody uwalniania genetycznie 

zmodyfikowanych owadów w celu ograniczenia populacji mogą być drogie, jeśli będą stosowane na dużą skalę. 

Trzeba to robić wielokrotnie, zanim szkodniki zostaną całkowicie usunięte. Ale uważa, że metoda opracowana przez 

jego zespół ułatwia bardzo szybkie pojawianie się bezpłodności w kolejnych pokoleniach. 

Redukuje to ryzyko uodpornienia się owadów na modyfikację. Zdarza się bowiem, że u zmodyfikowanych zwierząt w 

którymś pokoleniu pojawia się „szczęśliwa” mutacja w genie, która odwraca zmianę wprowadzoną przez 

naukowców. Zdaniem prof. Scotta nowy system jest bardzo wydajny i pozwoli uniknąć takich przypadków. 

Ważnym etapem badań będą testy terenowe. Jeśli wypuszczone z laboratorium zmodyfikowane muszki okażą się 

skuteczne, w arsenale technik zwalczania szkodników pojawi się nowa metoda. Rolnicy mający problem z muszką 

cętkowaną chętnie ją zastosują. 

Niestety, nowa technologia jest jeszcze lata od praktycznego zastosowania na dużą skalę. Prof. Scott i jego zespół 

przeprowadzą jeszcze wiele prób laboratoryjnych, aby sprawdzić, czy ich przewidywania są poprawne, a następnie 

przejdą przez skomplikowany proces prawny, aby otrzymać zezwolenia na próby terenowe. Warto dodać, że o ile 

Stany Zjednoczone podchodzą dość liberalnie do stosowania GMO w rolnictwie, to na terenie Unii Europejskiej 

obecnie praktycznie nie ma takiej możliwości. 

Naukowcy muszą również wziąć pod uwagę czynniki, takie jak regionalne zróżnicowanie genetyczne w obrębie tego 

samego gatunku. Muszki występujące na różnych obszarach mogą mieć nieco inne geny, przez co nowa modyfikacja 

może u nich nie zadziałać. Będą potrzebować indywidualnego podejścia. Trzeba również sprawdzić, czy wypuszczenie 

zmodyfikowanych muszek będzie mieć wpływ na inne gatunki owadów i środowisko ogólnie… 

Link do pełnego artykułu 
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Niemcy: Susza zredukuje zbiory zbóż. W ciągu miesiąca prognozy spadły o 3% 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 |  

Według Stowarzyszenia Raiffeisen (DRV), susza w Niemczech zredukuje zbiory 

niemieckich rolników 1,4 mln ton zboża. To prawie 3% szacowanej w maju wielkości 

zbiorów. W przypadku rzepaku straty związane z upałami wynoszą około 200 tys. ton, 

czyli ok. 3% szacowanych zbiorów w maju.  

Niemieckie Stowarzyszenie Raiffeisen (DRV) wyraźnie obniżyło swoje oczekiwania co do 

nowych zbiorów ze względu na pogodę. DRV zakłada obecnie zbiory zboża na poziomie 

42,0 mln ton, a zbiory rzepaku na poziomie 4,1 mln ton. W porównaniu z szacunkami z 

poprzedniego miesiąca oznacza to spadek o 1,2 mln ton w przypadku zboża i o około 

200 tys. ton w przypadku rzepaku. 

- Pogoda zmieniła się całkowicie w ciągu ostatnich czterech tygodni. W połowie maja niektóre obszary były dostępne 

tylko w ograniczonym zakresie ze względu na obfite opady deszczu, ale obecnie uprawy w całych Niemczech cierpią z 

powodu ogromnej suszy  – mówi Guido Seedler, ekspert ds. rynku zbóż w DRV. Aby zapobiec dalszym stratom 

plonów na dobrej glebie, deszcz musi nadal padać na całym obszarze. Strat nie da się już zrekompensować na 

glebach piaszczystych. 

Szczególnie dotkniętych jest pięć wschodnioniemieckich krajów związkowych. Stanowią one około połowy strat. 

Zboża, takie jak jęczmień ozimy są wcześnie koszone i dlatego nie potrzebują już wody, są mniej dotknięte suszą. - W 

przypadku rodzajów zbóż, które mają być zebrane później, takich jak pszenica, musimy spodziewać się dalszych 

spadków plonów, jeśli w nadchodzących dniach nie będzie deszczu – kontynuuje DRV. 

To samo dotyczy roślin wysiewanych wiosną, takich jak kukurydza, które są jeszcze w fazie wzrostu. Polska, kraje 

bałtyckie i Skandynawia również cierpią z powodu suszy. Szczególnie niepewna jest sytuacja w Hiszpanii. 

Oczekiwania co do europejskich zbiorów zbóż zostały obniżone w ostatnich tygodniach, ale obecnie są nadal wyższe 

niż przed rokiem. 

Oczekuje się , że światowe zbiory zbóż będą nieco wyższe niż w roku poprzednim. Przyczyną tego pozytywnego 

wyniku są dobre zbiory pszenicy w Kanadzie i dobre zbiory kukurydzy w Brazylii. - Dlatego zakładamy, że podaż jest 

wystarczająca. Konsumenci mogą spać spokojnie – mówi Guido Seedler. 

W razie kłopotów, Niemcy liczą też na eksport z Ukrainy. Nawet jeśli umowa transportowa przez Morze Czarne nie 

zostanie przedłużona w lipcu, prognozowane wielkości eksportu mogą w całości dotrzeć na światowy rynek 

ciężarówkami, koleją i barkami. 

Źródło: Agrarheute 
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21.06.2023 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: umiarkowane podwyżki 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Paweł Hetnał | 21.06.2023 |  

Na krajowy rynek skupu zbóż jeszcze oddziałują ostatnie podwyżki notowane na 

giełdzie Matif w Paryżu. Piszemy "jeszcze", bowiem wczoraj mieliśmy do czynienia z 

korektą spadkową, która najwyraźniej jeszcze nie przełożyła się na rodzime podwórko. 

Niemniej nasze dzisiejsze zestawienie przyniosło wzrost przeciętnej wyceny pszenicy 

konsumpcyjnej (+9,32 zł/t) i kukurydzy (+8,06 zł/t). Nadal rośnie wartość rzepaku, który 

w odstępie dwóch dni zyskał +10,24 zł/t. W pozostałych pozycjach naszego zestawienia 

zmiany miały charakter symboliczny.  

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 

21.06.2023 r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu CenyRolnicze.pl przedstawiają się 

następująco:   

 

Zamknij > 

 

  



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  19 

Protest rolników we Wrocławiu. Do Polski nadal wjeżdżają transporty ukraińskiego 

zboża?  
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 | Fot. Piotr Borys (Facebook) 

W miniony poniedziałek rolnicy z całego Dolnego Śląska pojawili się przed Urzędem 

Wojewódzkim we Wrocławiu. – Zostaliśmy zalani niekontrolowanym napływem zbóż z 

Ukrainy, niekontrolowanej jakości. Za to jak najbardziej odpowiada rząd i służby jemu 

podległe – mówił Paweł Mazur – przewodniczący Rady Powiatowej Dolnośląskiej Izby 

Rolniczej w Wałbrzychu. 

- Dzisiaj rolnicy mają pełne magazyny. Dzisiaj punkty skupowe mają pełne magazyny. 

Dzisiaj też nie wiemy, czy będzie komu kupić to zboże, a żniwa zaczną się lada moment 

– przypomina Ryszard Borys – prezes DIR.  – Udało mi się oddać zboże, tzn. sprzedać po 

takie cenie, że sprzedawałem i płakałem – mówi protestujący rolnik, Andrzej Mach. 

- Niech ktoś zapanuje nad tym, że jeśli ktoś nam płaci się bardzo mało za mleko, to niech te środki do produkcji niech 

też spadną. Wtedy będzie jakaś tam opłacalność – wyjaśniał inny z uczestników manifestacji, Andrzej Mitczak.  - 

Jeszcze trochę i bydło zniknie z tych terenów. I tych wspaniałości, naturalnych, zdrowych produktów już nie będzie – 

przestrzegała Bożena Kończak – przewodnicząca powiatowej rady DIR w Kamiennej Górze. 

Rolnicy na protest przyjechali z 6 postulatami, domagając się m.in. wsparcia dla gospodarstw górskich i dla 

kredytobiorców oraz mniej biurokracji we wnioskach o dopłaty. Do protestujących rolników wyszedł wicewojewoda 

dolnośląski Jarosław Kresa i zapewniał, że pismo z postulatami przekaże ministrowi rolnictwa. 

Obecny na proteście poseł Piotr Borys powiedział, że wg rolników do jednej z firm na Dolnym Śląsku przyjeżdżają 

wagonami transporty zboża z Ukrainy. – Trzeba sprawdzić, czy to jest legalne czy nielegalne. Jako posłowie opozycji, 

będziemy przygotowywać kontrolę poselską, żeby sprawdzić czy deklaracje pana ministra Telusa są kłamstwem czy 

prawdą. Minister Telus obiecał, że jeśli nie wywiezie ukraińskiego zboża, to poda się do dymisji. Sprawdzamy i 

będziemy podejmować właściwe decyzje, po sprawdzeniu wszystkich informacji, o które proszą rolnicy – powiedział 

poseł Koalicji Obywatelskiej. 

Po dwóch dniach doszło do kontroli poselskiej w Krajowej Administracji Skarbowej oraz Głównym Inspektoriacie 

Sanitarnym w Warszawie na wniosek rolników po poniedziałkowym proteście we Wrocławiu, Piotr Borys 

poinformował, że do magazynów w Strzelinie wjechało 36 wagonów kukurydzy, a 4 zostały cofnięte, gdyż nie 

nadawały się do użytku. Transport wjechał legalnie, ponieważ był zgłoszony na granicy przed wejściem zakazu. 

Podobnych transportów w okresie 3-9 maja do Polski wjechało więcej i łącznie przywiozły 9,9 tys. ton kukurydzy i 

pszenicy.  Służby zapewniają, że do Polski poza tranzytem nie wjeżdżają już z Ukrainy produkty objęte zakazem. - 

Monitorujemy dalej wszystkie podobne sytuacje. Żniwa już za chwilę a rząd obiecał opróżnić magazyny – 

przypomniał parlamentarzysta. 
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W którym momencie w rolnictwie jest mowa o sprzedaży? Konieczne doprecyzowanie w 

programie pomocy dla sektorów zbóż i nasion oleistych 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 21.06.2023 | 

 - Termin „sprzedaż” określony w rozporządzeniach Rady Ministrów w sprawie 

realizacji przez Agencję Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa zadań związanych z 

ustanowieniem środka wsparcia w sytuacjach nadzwyczajnych dla sektorów zbóż i 

nasion oleistych wzbudza niejasności u rolników, zwłaszcza tych którzy sprzedawali 

rzepak na warunkach terminowych. Czy chodzi o datę umowy sprzedaży, termin 

dostawy, wystawienia faktury czy też ostatecznego rozliczenia w przypadku umów 

terminowych rozliczanych według cen na MATIFie? – pyta Związek Zawodowy 

Rolnictwa "Korona". 

Dlatego też związek "Korona" zwrócił się do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, o wykładnię przepisów. - Zwracamy 

się o wykładnię pojęcia sprzedaży, używanego w tychże rozporządzeniach i przyjęcie, że za moment sprzedaży uznaje 

się nie termin zawarcia umowy, ale końcowy element transakcji (czyli końcowego rozliczenia). Wniosek ten wynika z 

licznych zapytań rolników, którzy dokonywali sprzedaży rzepaku. Związek zwraca uwagę, że sprzedaż wiąże się z 

kumulatywnym spełnieniem przesłanek: po stronie sprzedającej obowiązku przeniesienia własności sprzedawanej na 

rzecz na kupującego i wydania rzeczy kupującemu, a po stronie kupującej – obowiązku zapłaty ceny na rzecz 

sprzedawcy oraz obowiązek odebrania rzeczy od sprzedającego. Tymczasem w transakcjach rzepaku dochodzi do 

sytuacji, w których umowę zawarto przykładowo w sierpniu, następowało wstępne rozliczenie ryczałtowe (np. 70%) i 

dostawa, przy czym odbiorca potrącał za składowanie, a ostateczne rozliczenie uzależnione od giełdy MATIF 

następowało np. w II połowie kwietnia. Zdaniem Związku, o sprzedaży można mówić w takiej sytuacji dopiero z 

końcowym rozliczeniem i w naszej ocenie rolnicy, którzy dokonywali takiej sprzedaży, uprawnieni są do uzyskania 

dopłat wynikających z rozporządzeń, jeżeli rozliczenie końcowe nastąpiło pomiędzy 1 grudnia 2022 a 30 czerwca 

2023 r. jak wynika z rozporządzeń - stwierdza ZZR KORONA. 

Ponadto Związek zwrócił się z pytaniem o planowany termin wypłaty środków tytułem pomocy na usługi transportu 

zbóż i rzepaku do portów nadbałtyckich. - Zgodnie z rozporządzeniem wnioski tytułem pomocy na usługi transportu 

zbóż i rzepaku do portów nadbałtyckich należy składać do 31 sierpnia. Rozporządzenie nie precyzuje terminu 

dokonywania wypłat środków na rzecz beneficjentów tejże pomocy. Zdaniem Związku środki finansowe powinny być 

wypłacone najdalej do końca września 2023 roku – czytamy w wystąpieniu Korony. 
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Minister Telus prognozuje wzrost cen zbóż. Skąd my to znamy? 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 21.06.2023 | Fot. Dariusz Grużewski z Pixabay 

Oto, 21 czerwca br., branży rolnej objawił się kolejny wizjoner. Jak wynika ze słów 

ministra Roberta Telusa, jest susza, a to oznacza wzrost cen zbóż. Przypomnijmy, 

dokładnie rok temu o tym, że w długotrwałej perspektywie zboże na pewno nie będzie 

tanie mówił, były od dziś, wicepremier Henryk Kowalczyk. 

Wszyscy rolnicy dobrze pamiętają tę prognozę byłego już wicepremiera i ministra 

rolnictwa Henryka Kowalczyka z drugiej połowy czerwca 2022 r.: "Przewiduję, że w 

przyszłym półroczu zboże na pewno nie będzie tańsze, ale można się zastanawiać tylko, 

o ile będzie droższe". 

Dziś wiemy, ile warta była ta prognoza i czym się skończyła zachęta skierowana do rolników dysponujących 

magazynami, by wykorzystali je do przetrzymania zboża. 

Wiemy też, kto stracił w niedługim czasie w związku z tymi słowami posadę ministra. 

Robert Telus przepowiada przyszłość 

Wychodzi na to, że obecnie urzędujący minister rolnictwa nie bardzo wziął sobie do serca dotychczasowe 

doświadczenia z wystąpieniami publicznymi Henryka Kowalczyka. 

- W Polsce zaczynamy mieć problem z suszą, szczególnie w części północno-zachodniej. Najbardziej ucierpiały zboża i 

trawy. Będą mniejsze zbiory, to z kolei oznacza wyższe ceny - stwierdził w środę na antenie Programu Pierwszego 

Polskiego Radia minister Robert Telus. 

Powtórka z rozrywki? 

Te słowa oczywiście nie umknęły uwadze internautów. 

- Panie ministrze, byłbym ostrożny z tym prognozowaniem cen. Przypominam niefortunne wypowiedzi Pańskiego 

poprzednika i późniejsze konsekwencje - komentuje wystąpienie Roberta Telusa w mediach społecznościowych 

Mirosław Marciniak, analityk InfoGrain. 

- To po prostu uroczyste obchody pierwszej rocznicy tamtej prognozy - dodaje inny użytkownik twittera. 

- To minister nie wie, że na Polsce świat się nie kończy? Równie dobrze mogą być niskie zbiory i niskie ceny - 

komentuje kolejny. 

Sytuacja ze zboże została opanowana… 

Link do pełnego artykułu 
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Kredyty płynnościowe dla rolników na nowych warunkach 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 21.06.2023 | Fot. Shutterstock 

Resort rolnictwa szykuje ulepszenie warunków udzielania kredytów preferencyjnych dla 

rolników, zwanych płynnościowymi. O jakie zmiany chodzi? 

Jak informował 7 czerwca br. na konferencji prasowej Robert Telus, minister rolnictwa i 

rozwoju wsi, rolnicy na dniach mieli mieć możliwość ubiegania się o 

niskooprocentowane pożyczki, zwane płynnościowymi. 

Ale mamy już 21 czerwca... a rząd szykuje zmiany w tym temacie. 

Teraz będzie łatwiej? 

Przypomnijmy, wg pierwotnej wersji gospodarstwa do 50 ha mogły wnioskować o kredyt do 100 tys. zł 

oprocentowany na poziomie 2%, do spłaty w ciągu 36 miesięcy. 

Dla gospodarstw od 50 do 100 ha przewidziano kredyt do 200 tys. zł, do spłaty w ciągu 48 miesięcy, a dla 

gospodarstw powyżej 100 ha pożyczkę na 400 tys. zł do spłaty w ciągu 60 miesięcy (oprocentowanie również 2%). 

Budżet państwa ma dopłacić do różnicy (rynkowej) w odsetkach. 

Jak czytamy w opublikowanej wczoraj zapowiedzi projektu rozporządzenia Rady Ministrów (zmieniającego 

rozporządzenie w sprawie szczegółowego zakresu i sposobów realizacji niektórych zadań Agencji Restrukturyzacji i 

Modernizacji Rolnictwa) okres spłaty kredytu płynnościowego wyniesie dla wszystkich rolników tyle samo - 60 

miesięcy. 

Banki się ucieszą 

Resort rolnictwa chce też, by zarówno kredyt płynnościowy, jak i kredyty na skup były udzielane w celu poprawy 

płynności finansowej, a nie w związku z zagrożeniem utraty płynności finansowej w związku z ograniczeniami na 

rynku rolnym spowodowanymi agresją Federacji Rosyjskiej wobec Ukrainy 

To bardzo ważna zmiana, bo wcześniej banki zwracały uwagę na to, że treść oświadczenia rolnika ubiegającego się o 

kredyt płynnościowy, nie powinna budzić wątpliwości KNF. A we wcześniejszej formie takie właśnie wątpliwości 

budziła… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij >  
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Szmulewicz: Szacowanie strat suszowych powinno odbywać się indywidualnie 
Farmer.pl | Autor : Monika Chlebosz | 21.06.2023 | Fot. PAP/Leszek Szymański 

Potęgująca się na terenie kraju susza budzi wiele obaw. Nie tylko o jakość i ilość 

plonów, ale przede wszystkim o rekompensaty z tytułu strat. Rolnicy od dawna 

podnoszą bowiem temat niefunkcjonalnej aplikacji suszowej, która zakłamuje 

rzeczywistość. Jak rozwiązać ten problem? Rozmawiamy o tym z Wiktorem 

Szmulewiczem, prezesem Krajowej Rady Izb Rolniczych. 

Rolnicy często są bezsilni, ubiegając się o odszkodowania za szkody w uprawach 

spowodowane suszą rolniczą. Sieć stacji meteorologicznych i posterunków 

pomiarowych Instytutu Uprawy, Nawożenia i Gleboznawstwa w Puławach (IUNG), 

tworząca System Monitoringu Suszy Rolniczej (SMSR) w Polsce, mimo widocznego wzrostu w ostatnich latach, nadal 

jest słabo rozwinięta. Ocena zagrożenia suszą na jej podstawie jest mało wiarygodna.  

System Monitoringu Suszy Rolniczej (SMSR) ma za zadanie wskazać obszary, na których wystąpiły straty 

spowodowane suszą w uprawach uwzględnionych w ustawie o dopłatach do ubezpieczeń upraw rolnych i zwierząt 

gospodarskich w Polsce, w rzeczywistości nie pokazuje stanu faktycznego w terenie i rolnicy nie dostają należnych im 

odszkodowań. 

Widać ogromny wkład pracy w ten system, ale rolnicy nie są zadowoleni z rozwiązań systemu suszowego, gdyż nie 

jest on doskonały – mówi Wiktor Szmulewicz. 

- Pojawia się wiele wątpliwości - IUNG mówi, że suszy nie ma, a ona rzeczywiście na polach jest. Na pewno trzeba iść 

w stronę zdjęć satelitarnych, ale póki nie jest to dopracowane powinien funkcjonować system, w którym można się 

odwołać i wtedy rzeczywistej oceny powinien dokonywać człowiek - przekonuje.  

System monitoringu suszy jest niedoskonały 

Jak podkreśla Szmulewicz, pogoda jest mało przewidywalna i często występują sytuacje, w których na wskutek 

wystąpienia zdarzeń punktowych stacje rejestrują wysoki poziom wilgotności w miejscach, gdzie rzeczywiście 

występuje susza.  

Jedna z trudniejszych sytuacji hydrologicznych w kraju jest w województwie zachodniopomorskim. Po ponad dwóch 

miesiącach suszy spadła tam niewielka ilość deszczu, która właściwie w żaden sposób nie oddaliła widma klęski 

żywiołowej. Tamtejsi rolnicy apelują o rezygnację z aplikacji suszowej i szacowanie strat przy udziale komisji. Już w 

tym momencie składają do gmin wnioski o powołanie grup rzeczoznawców, którzy będą w stanie realnie wycenić ich 

straty. 

Moim zdaniem opracowane dotąd rozwiązania powinny być swego rodzaju wykładnią. Ci, którzy zgadzają się z 

poziomem strat wskazanych przez system mają możliwość złożenia wniosków tak jak do tej pory. Jeśli ktoś się nie 

zgadza, może wnosić o powołanie komisji, która wychodzi w pole i zderza ze sobą rzeczywistość i wyniki badań IUNG-

u - mówi Szmulewicz.   

Niezbędne jest indywidualne podejście do szacowania strat 

Prezes Izb Rolniczych podkreśla, że zarówno podejście do szacowania strat, jak i samego stwierdzania suszy powinno 

być bardzo indywidualne.  

Zawierając umowę z firmą ubezpieczeniową oczekiwałbym indywidualnego podejścia. Poszczególne działki bardzo 

się od siebie różnią - nie tylko klasa ziemi powinna być tu wyznacznikiem, ponieważ poprzez wieloletnią kulturę 

upraw - nawożenie, zmianowanie itp., będą to działki, które diametralnie mogą się od siebie różnić i plonami i 

oczekiwanymi zyskami - dodaje. 

Szmulewicz zaznacza, że ubezpieczając się od suszy, ubezpiecza swoją wartość plonu. Z punktu widzenia firmy 

ubezpieczeniowej powinno być wzięte pod uwagę wiele rzeczy np. dobre pH czy wysoka zawartość próchnicy w 



 
  

Powrót do spisu treści                                                                                  24 

glebie, gdyż są to elementy, które zwiększają poziom utrzymania wody w glebie, a tym samym zmniejszają czynniki 

ryzyka. Jego zdaniem szerokie uwzględnienie czynników zewnętrznych mogłoby wpłynąć na zróżnicowanie poziomu 

składek ubezpieczeniowych… 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

  

https://www.farmer.pl/fakty/szmulewicz-szacowanie-strat-suszowych-powinno-odbywac-sie-indywidualnie,132899.html
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Będzie ryczałt w dopłatach bezpośrednich i uproszczenia w ekoschematach 
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 22.06.2023 | Fot. PAP/Paweł Supernak 

Gospodarstwa do 5 ha będą mogły wybrać w tym roku, czy chcą realizować 

ekoschematy, czy wolą otrzymać ryczałt 225 euro do ha. Rząd postanowił "dosypać" 

190 mln euro z budżetu państwa na dopłaty bezpośrednie dla rolników i wprowadza 

uproszczenia w ich wnioskowaniu. 

- Ekoschematy to większe dopłaty - tymi słowami rozpoczął czwartkową konferencję 

prasową minister rolnictwa Robert Telus. 

Tymczasem, jak wynika ze statystyk, w takich województwach jak małopolskie, 

podkarpackie, świętokrzyskie, część lubelskiego i łódzkiego, gdzie jest najwięcej 

gospodarstw ze średnią powierzchnią 5 ha, bardzo mało rolników złożyło wnioski o dopłaty w ramach 

ekoschematów. 

- Według naszych orientacji wynika, że niecałe 20% rolników z tych najmniejszych gospodarstw skorzysta z 

ekoschematów, co spowoduje, że otrzymają niższe dopłaty - przyznał Robert Telus. 

Dlatego Rada Ministrów zdecydowała, żeby w tym roku (!) wypłacić ryczałtowe dopłaty dla chętnych rolników 

dysponujących gospodarstwami do 5 ha w wysokości 225 euro do ha. 

Jak zaznaczył minister Telus, dla chętnych, bo jeśli ktoś zdecydował się mimo mniejszej powierzchni wejść w 

ekoschematy, bo uznał, że mu się to bardziej opłaca i złożył wniosek o dopłaty to oczywiście może pozostać w tym 

stanie rzeczy.  

Może też "rozmyślić się" i mimo, że wystąpił o dopłaty w ramach ekoschematów, może się z nich wycofać. 

Jak będzie można skorzystać z ryczałtu? 

Aby skorzystać z ryczałtu trzeba wykazać, że: 

• gospodarstwo ma powierzchnię do 5 ha 

• gospodarstwo złożyło wniosek o dopłaty bezpośrednie w 2022 r. 

• gospodarstwo złożyło wniosek o dopłaty bezpośrednie w 2023 r. (!) do 30 czerwca br. 

Zmianę w sprawie rezygnacji z ekoschematów będzie trzeba złożyć w formie oświadczenia do ARiMR w okresie od 1 

do 31 sierpnia br. 

Co równie ważne zmiana ta będzie obowiązywać tylko w tym roku! 

- Co do przyszłości, będziemy jeszcze rozstrzygać - przyznał na konferencji wiceminister Krzysztof Ciecióra. 

I dodał: 

- Warto podkreślić, że te 225 euro do ha będzie zastępować wszystkie inne płatności, czyli to będzie jeden ryczałt za 

wszelkie różnego rodzaju dotychczas występujące z różnych pól dopłaty. To będzie jedna płatność, która również 

odciąży pozostałe miejsca w budżecie. 

Jak podkreślił też wiceminister, Polska złożyła wniosek do Komisji Europejskiej o zatwierdzenie tych zmian. 

- Czekamy na zatwierdzenie tych zmian w sposób pozytywny - zaznaczył Ciecióra. 

Jest też już przygotowana ustawa o zmianie ustawy o krajowym Planie Strategicznym dla WPR 2023-2027. 

Jak zapewnił wiceminister Ciecióra, pula przeznaczona na płatność ryczałtową nie uszczupli możliwości wypłaty dla 

pozostałych rolników, którzy otrzymają "te stawki, na które się umówiliśmy".  

Uproszczenia w ekoschematach 
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Resort rolnictwa postanowił też wprowadzić uproszczenia w ubieganiu się o pieniądze w ramach ekoschematów. 

Na przykład zniesiona zostanie wymagana minimalna liczba punktów, które trzeba było zgromadzić, aby wziąć udział 

w ekoschemacie rolnictwo węglowe. Dopuszczono wymieszanie między sobą różnych praktyk w ramach tego 

ekoschematu (nie będzie rozdzielności), plan nawożenia będzie mógł dotyczyć tylko 50% gospodarstwa.  

Zmieniona zostanie norma GAEC 6. Ma to polegać na tym, że zostanie wprowadzony dodatkowy termin 

utrzymywania okrywy glebowej - od dnia zbioru plonu głównego do 15 października. 

Jeśli chodzi o Dobrostan zwierząt, resort rolnictwa zdejmuje obowiązek rejestru na rzecz oświadczeń jeśli chodzi o 

zapewnienie wypasu czy wybiegu dla krów mamek (dobrostan opasów).  

Jeśli chodzi o płatności ekologiczne - aby zwiększyć zainteresowanie rolników hodowców do uczestniczenia w 

rolnictwie ekologicznym resort rolnictwa zmniejsza obsadę na 0,3 DJP/ha (wcześniej było 0,5 DJP/ha). 

Więcej o tych zmianach napiszemy w kolejnym artykule. 

Warto dodać, że resort rolnictwa planuje kolejne zmiany w ekoschematach, ale nie zdąży ich wprowadzić jeszcze w 

tym roku. 

Więcej pieniędzy na dopłaty bezpośrednie 

Jak poinformował minister Telus rząd postanowił "dosypać" trochę więcej pieniędzy z budżetu państwa na dopłaty 

bezpośrednie, w kontekście realizacji omówionych wyżej dopłat ryczałtowych dla gospodarstw do 5 ha….. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

 

 

 

 

https://www.farmer.pl/finanse/bedzie-ryczalt-w-doplatach-bezposrednich-i-uproszczenia-w-ekoschematach,132921.html

